
 

Vážení občané, 
přes značné finanční problémy obce se zastupitelstvo snaží udržet čistotu a pořádek na obecních 

prostranstvích i budovách. V poslední době se však stále častěji setkáváme s vandalismem ze stran dětí a 
mládeže. Opakovaně dochází k poškozování obecního majetku, zejména na dětském hřišti, v parku, zámku, 
ale třeba i na oplocení mateřské školy, v čekárně, na vysazených stromech atd. Peníze vložené do oprav 
poškozeného majetku jsou zbytečně vynaloženou investicí. Zkusme si více všímat prostředí, v němž žijeme, a 
pokusme se jej chránit napomenutím případných poškozovatelů, či včasným upozorněním na takové jednání. 
Návštěvníkům Pohledu se kupodivu naše obec líbí, a o to citlivěji reagují na projevy vandalismu. Obec 
investovala nemalé částky do majetku, který se na veřejných prostranstvích nachází. Jsou to finanční 
prostředky z vašich daní, které umožňují jeho pořízení, provoz a udržení v životaschopném stavu. Chraňte 
tento majetek stejně jako svůj vlastní a veďte k tomu i své děti!  

             Starosta 

 
INFOKOUTEK  
ANEB CO SE CHYSTÁ V NEJBLIŢŠÍM OBDOBÍ 
Poslední zápas fotbalové sezóny odehrají fotbalisté 

pohledského „A“ týmu v neděli 21. června v Kostelci u Jihlavy. 

 Kontejner na velkoobjemový odpad bude přistaven vedle 

sběrného místa v Pohledu ve čtvrtek 9. 7. od 9.00 hod. a 
odvezen v pátek 10. 7. ve 13.00 hod. Do tohoto kontejneru patří 
nábytek, matrace, koberce, linolea, textilie, boty, lyţe, sáňky, 
boby, kola, dveře, wc, umyvadla, keramika a podobný odpad. 

Nepatří sem stavební suť, nebezpečné odpady, autosedačky, 
kartony, igelity z malování nebo odpad, který patří do klasické 
popelnice. 

Volejbal si můţete zahrát kaţdé úterý od 17.45 hod. na 

volejbalovém hřišti v centru obce. 

Kalendáře „Posázaví“ jiţ na rok 2010 mohou občané zakoupit 

na obecním úřadu za 55 Kč. 

Benefiční koncert na opravu barokních varhan se koná 

v sobotu 25. 7. v kostele sv. Ondřeje od 16 hodin. 

Zahrádkáři připravují 37. ročník tradiční prodejní výstavy květin. 

Výstava bude otevřena v sobotu 25. července i v neděli 26. 
července. od 8 – 17 hodin. Ke zhlédnutí i zakoupení bude široký 
sortiment okrasných květin, keramika i obrazy. Všichni občané 
jsou srdečně zváni. 

TJ Sokol Pohled uspořádá 25. 7. 2009 další ročník jiţ tradičního 

turnaje Vysočina v malé kopané. 

Taneční zábava pro všechny generace se bude konat v pátek 

24. 7. na parketu v malém parku. K tanci a poslechu hraje 
skupina AGNES. 

Rocková taneční zábava se skupinou WERGL bude pořádána 

v sobotu 25.7. v malém parku. 

Divadelní představení s názvem „Vodnická pohádka, aneb jak 

se vodníci usadili v Čechách“ připravuje pro děti Divadýlko Mrak. 
Pohádku zahrají v neděli 26.7. od 15.00 hodin v malém parku. 

Pohledská pouť na poutním místě u Sv. Anny letos připadne na 

sobotu 25.7. a neděli 26.7. Parkoviště zajistí Sbor dobrovolných 
hasičů Pohled a bude přímo u střelnice. 

 

Čtvrtletník 

15. června 2009 

Číslo 2/09 



ZPRÁVY ZE ZASTUPITELSTVA OBCE 
Kvůli úspoře místa zde uvádíme nejdůleţitější projednávané body. Úplné zápisy a usnesení jsou k nahlédnutí na obecním úřadu. 

Ze zasedání 26 března: 

 ZO schválilo návrh závěrečného účtu obce Pohled za rok 2008, který byl přečten, vysvětlen a schválen bez výhrad. Příjmy roku 
2008 byly 8 638 787,72 Kč, výdaje celkem 6 598 569,95 Kč. Zisk 2 040 217,77 Kč. Návrh závěrečného účtu byl zveřejněn na 
úředních deskách obce od 2.3. – 18.3.2009. 

 ZO se seznámilo se zprávou o výsledcích přezkoumání hospodaření obce za rok 2008. Přezkoumání provedli kontroloři 
Krajského úřadu Vysočina dne 11.2.2009. Dílčí kontrola hospodaření na ţádost obce proběhla 5. 11.2008.  Při kontrolách nebyly 
shledány ţádné chyby a nedostatky.  

 ZO schválilo ţádost ze dne 18.2.2009 ředitelky Mateřské školy Pohled o krytí schodku hospodářského výsledku MŠ za rok 2008 
ve výši 3 880,04 Kč, z rezervního fondu Mateřské školy Pohled. 

 ZO schválilo smlouvu č. 112/09 o bezúplatném převodu nemovitosti – pozemek p.č. 614/2, ostatní plocha, hřbitov, urnový háj, 
v k.ú. Pohled, mezi původním vlastníkem Českou republikou – Úřadem pro zastupování státu ve věcech majetkových a Obcí 
Pohled. Ve smlouvě jsou zavazující podmínky a sankční ustanovení. Realizací smlouvy bude konečně celý hřbitov pozemkově, 
včetně obvodových zdí a márnice patřit obci Pohled (kaple a pozemek pod ní patří Římskokatolické farnosti Pohled) 

 ZO schválilo smlouvu č. N – 2418, o poskytnutí výtěţku z veřejné sbírky mezi Nadací Partnerství, Údolní 33, 602 00 Brno a Obcí 
Pohled. Na základě obcí Pohled podaného a kladně vyhodnoceného projektu se Nadace Partnerství zavazuje poskytnout 
příspěvek 20 000 Kč na výsadbu 11 ks lip do aleje v centrální části obce za účasti veřejnosti v jarních měsících tohoto roku. 

 ZO schválilo zápis do kroniky obce Pohled, IV díl., na stranách 386 – 410, rok 2008. Zápis vyhotovil kronikář Josef Pokorný. 

 ZO bylo seznámeno a vzalo na vědomí smlouvu o převodu vlastnictví k majetku České republiky mezi ČR – Ministerstvem vnitra, 
a Obcí Pohled na převod ochranných prostředků v hodnotě 44 250,15  Kč pro Sbor dobrovolných hasičů obce Pohled. Jedná se o 
5 párů hasičských zásahových bot, 5 ks blúz ochranného oděvu Bushfire cz a  5 ks kalhot ochranného oděvu Bushfire cz. 

 ZO bylo seznámeno a vzalo na vědomí Rozhodnutí Obvodního báňského úřadu v Brně č.j. 00613/2009/01/001, kterým se 
povoluje otvírka, příprava a dobývání výhradního loţiska Pohled v dobývacím prostoru Pohled na pozemcích p.č. 252/3, 252/4, 
260/6, 260/7,260/9 a 260/10 v k.ú. Pohled a schvaluje vytváření finančních rezerv na sanaci a rekultivaci pozemků dotčených 
vlivem dobývání v dobývacím prostoru Pohled. Platnost tohoto rozhodnutí se stanovuje do vydobytí zásob loţiska dotčených 
předloţeným plánem otvírky, přípravy a dobývání. 

Ze zasedání 28. května 

 ZO schválilo navrţená kritéria pro výběrová řízení na dodavatele HW a SW pro informační místo Czech POINT a pro Informační 
centrum knihovny. Navrţená kritéria:  1) cena zakázky + kvalita a parametry, 2) reference, 3)dostupnost, rychlost a délka 
servisu. Podle těchto kritérií byla vybrána vítězná nabídka obou výběrových řízení. Nabídku do výběrových řízení zaslaly 3 
společností: DP Comp Pavlína Pešková, Smetanovo nám. Havlíčkův Brod, AIKA spol. s r.o., Chotěbořská 2516, Havlíčkův Brod a 
Sinek s.r.o., Chotěbořská 2516, Havlíčkův Brod. Po zhodnocení všech tří nabídek byla v obou řízeních vybrána vítězná nabídka 
od společnosti DP Comp - Pavlína Pešková, Smetanovo nám. Havlíčkův Brod. 

 ZO schválilo z  důvodů zajištění konání tradiční poutě u Sv. Anny dne 25.7. a 26.7.2009 podnájemní smlouvu mezi obcí Pohled a 
LD Štoky. Obec touto smlouvou najímá pozemky na poutním místě na dobu od 13.7.2009 – 2.8.2009. Nájemné se sjednává ve 
výši 1000 Kč. 

 ZO schválilo ţádosti o pronájmy pozemků a nemovitostí v době konání poutě. Poutní místo u sv, Anny bude opět pronajato 
stejným nájemcům jako loni, tzn. část místa Josefu Spilkovi a druhá část Ireně Kučerové. Pronájem je navrţen ve výši 25  000,- 
Kč z kaţdé část a bude, splatný ve dvou splátkách. Bude uzavřena nájemní smlouva. Dále ZO projednalo ţádost Českého 
zahrádkářského svazu Pohled o bezúplatný pronájem zámecké budovy v termínu od 24.7.-26.7.2009. Důvodem je uspořádání 
37. ročníku výstavy květin. ZO souhlasí s bezúplatným pronájmem. Poslední byla ţádost pana L.S. o pronájem pozemku p.č. 40, 
výměra 1500 m

2
 u zámku a nádvoří v době od 24.7.-26.7.2009 z důvodu uspořádání tanečních zábav 24.a 25.7.2009 a 

divadelního představení pro děti 26.7.2009. ZO stanovuje nájemné ve výši 4 509,- Kč, splatné do 31.7.2009. 

 ZO schválilo ţádost ze dne 7.5.2009 obce Ţdírec (okr. Jihlava) o prodej vlastnického podílu obce Pohled (18/838) na pozemcích 
p.č. 483/10, výměra 1 028 m

2
, ostatní plocha, p.č.  457/14, výměra 130m

2
, vodní plocha, p.č. 470/8, výměra 3 174 m

2
, TTP, p.č. 

459/3, výměra 2 600m
2
, TTP, p.č. 370/6, výměra 328 m

2
, orná půda, p.č. 370/7, výměra 130 m2, orná půda, p.č. 472, výměra 

1 515 m
2
, orná půda – vše v k.ú. Ţdírec na Moravě. Podíl obce z prodeje je 1 193 Kč.  

 ZO schválilo rozpočtové opatření č.1/09. Příjmy se zvyšují o 205,6 tis. Kč, výdaje se zvyšují o 626 tis. Kč. Rozdíl bude kryt dotací 
(222 tis. Kč) a z výsledku hospodaření r. 2008 (198,4 tis. Kč) 

 

OZNÁMENÍ OBECNÍHO ÚŘADU 
 Obec Pohled nabízí k pronájmu pozemek p.č. 98/1, výměra 1 350 m

2
, vodní plocha. Jedná se o  rybníček v Simtanech. Bliţší 

informace na obecním úřadu. 

 Starosta obce jménem všech zastupitelů děkuje všem občanům, kteří si dokázali najít čas a přišli pomoci na brigádu při čištění 
cihel ze zbouraného domu na návsi. O první sobotě se sešlo přes padesát občanů – dětí i dospělých a o týden později přišlo 25 lidí. 
Celkem se vybralo ze suti asi sedm a půl tisíce cihel, které jsou uskladněny na paletách v bývalé bramborárně. Cihly budou vyuţity 
při opravě hřbitovní zdi popř. při opravě jiného obecního majetku. Jiţ týden před demolicí bylo zastupiteli z půdy domu vyzvednuto 
1778 půdních dlaţdic, které jsou rovněţ uskladněny. Zbylá suť (cihly, malta, kámen) bez příměsí jiného materiálu bude v souladu 
s rozhodnutím o změně vyuţití území koncem června pouţita k terénní úpravě obecního pozemku před ţelezničním mostem, mezi 
silnicí na Dlouhou Ves a ţel. tratí. Fotografie z brigády si můţete prohlédnout ve Fotogalerii 2009 na www.obecpohled.cz 

 V dubnu byla provedena nutná údrţba střech několika budov, které má obec ve svém vlastnictví. Jednalo se o márnici a zdravotní 
středisko. Střecha márnice, přístavku a oplechování obvodové zdi hřbitova bylo natřeno červenou barvou. Na budově zdravotního 
střediska byl proveden stříbrný ochranný nátěr střechy a okapů. Práce provedla firma KIPON Havlíčkův Brod a z rozpočtu obce bylo 
zaplaceno 27 160 Kč. 



VOLBY DO EVROPSKÉHO PARLAMENTU V POHLEDU 
Při volbách do Evropského parlamentu volilo v Pohledu 151 
občanů. Podle volebního seznamu bylo oprávněno volit 635 
voličů, takţe volební účast byla poměrně nízká – pouze 23,8 %. 
Ve volbách kandidovalo 33 různých stran a sdruţení, z nichţ 
pouze 19 stran získalo Pohledu nějaký hlas. Jak dokumentuje 
tabuka, šlo ve čtyřech případech pouze o jediný hlas. Nejvíce 
hlasů získala ODS a hned za ní, s rozdílem jednoho hlasu, se 
umístila KSČM. 

 

TERÉNNÍ ÚPRAVY PĚŠÍ STEZKY KE HŘBITOVU 

Problematikou vybudování chodníku ke hřbitovu se zabývali jiţ 
zastupitelé v předešlých obdobích. V roce 1995 vznikla projektová 
dokumentace kanalizace a levostranného chodníku umístěného 
těsně u silnice. Ta se však nyní nedala pouţít z důvodů 
vlastnických práv k pozemkům a vysoké finanční náročnosti. Po 
novoročním místním šetření, které zastupitelstvo provedlo v obci 
a místních částech, se zastupitelé rozhodli konečně vyřešit 
problém bezpečného pohybu chodců, popř. cyklistů po silnici 1/19 
ke hřbitovu. Řešení vybudovat stezku pro pěší těsně vedle plotů 
vycházelo z faktu, ţe obec vlastní všechny pozemky podél plotů 
od křiţovatky aţ ke hřbitovu v šíři 2,5 m. V dubnu realizovala 
firma Dvořák – Dvorce terénní úpravy tak, aby vznikla pěší 
stezka. Při úpravách byly odstraněny keřové porosty, vyrovnán 
svah, obnoveny příkopy (poţadavek Ředitelství silnic a dálnic 
Jihlava) a poloţena štěrkodrť. Celá akce byla realizována za 
80 861 Kč. Zastupitelstvo obce věří, ţe stezka přispěje k 
bezpečnějšímu pohybu všech chodců, kteří touto částí obce 
procházejí. 

FOTOVZPOMÍNKY 

Tak se nazývá nový projekt obce, jehoţ smyslem je ve 
fotografiích připomenout, jak vypadala některá místa v Pohledu 
před dávnými i méně dávnými lety. Kaţdý měsíc je jedno vydání 
fotovzpomínek umísťováno do vývěsní skříňky před obecním 
úřadem. Občané si tak mohou prohlédnout fotografie, které v 
našich Pohledských listech nemůţeme zveřejnit, protoţe kvalita 
snímků se výrazně sniţuje při kopírování výtisků. Hlavním 
garantem Fotovzpomínek je Martina Bořilová. 
 

SÁZENÍ LIP 
V letošním roce se obci podařilo získat finanční podporu 
20 000 Kč z projektu "Strom ţivota"  Nadace Partnerství, jehoţ 
generálním partnerem je  firma Skanska CZ a.s. Pohledský 
projekt  s názvem "Výsadba lip ve významném krajinném prvku v 
obci Pohled" byl realizován v sobotu 9. května 2009. Za účasti 
široké veřejnosti (asi 50 dětí a dospělých) bylo vysazeno 11 kusů 
lip srdčitých. Lipové sazenice měřily nejméně 2,5 m a měly jiţ 
zapěstovanou korunu a kořenový bal. Ruční manipulace s takto 
vzrostlými sazenicemi nebyla úplně jednoduchá, společnými 
silami účastníků akce však byly všechny stromy zasazeny do 
vykopaných jam, řádně zality a upevněny kotvicími kůly. K 
výsadbě byla vybrána místa, kde lípy v minulosti rostly, ale byly 
větrem či stářím zničeny. Celkové náklady projektu byly 
26 858 Kč. Při této příleţitosti vzniklo mnoho fotografií, které si 
můţete prohlédnout na obecním webu pod odkazem Události- 
akce. 

Dalších 10 lip vysázela společnost Českomoravský štěrk a.s., 
provozovna Pohled o týden dříve do aleje, v Simtanech a ve 
středu obce. Jednalo se o náhradní výsadbu, která byla firmě 
uloţena za stromy vykácené v areálu kamenolomu. 
 

ČÁPI NA KOMÍNĚ – PŘINESOU OBCI ŠTĚSTÍ? 
Po řadě let, kdy sníţený vrchol bývalého lihovarského komína lákal 

čápy k usazení, se letos konečně podařilo jednomu páru čápů na komíně zahnízdit. Čáp bílý je nádherný 
pták, který patří mezi zvláště chráněné druhy. Proto je populace těchto ptáků přísně sledována ornitology. 
Aţ do 20. století hnízdil čáp bílý v Česku pouze na Třeboňsku, Písecku a na jiţní Moravě. V roce 2001 u 
nás bylo zaznamenáno 1282 hnízd, z čehoţ bylo obsazeno celým párem 901 hnízd a alespoň jedno mládě 
bylo vyvedeno z 634 hnízd. Česká republika se v poslední době těší z poměrně slušné populace těchto 
ptáků. 
Čápi si svá hnízda často staví v blízkosti lidských obydlí - na starých komínech, střechách atd. Materiálem, 
který pouţívají, jsou větve, klacky, drny případně další materiál. Stavbu a opravu hnízda většinou provádí 
samec. Ten totiţ většinou přilétá ze zimoviště dříve neţ samice. Hnízda jsou často mohutná, mohou dosáhnout hmotnosti do 1t a jsou 
víceletá. Hnízdí od druhé dekády dubna do druhé dekády května. Do hnízda samice snáší 3-5 vajec bílé barvy, ze kterých se po 30 
dnech zahřívání oběma rodiči líhnou mláďata. Přibliţně 55-60 dní od vylíhnutí se mláďata začínají učit létat a po 67-70 dnech od 
vylíhnutí se osamostatňují. Pohlavně dospívá čáp aţ třetím rokem ţivota, hnízdit začíná však ve věku 4 aţ 6 let a doţívá se 8 aţ 14 let, 
přičemţ nejvyšší zjištěný věk čápa byl 27 let !  
Ve volné přírodě se ţiví ţábami, hraboši, krtky, uţovkami, sysly nebo hmyzem. Loví za chůze - tudíţ aktivně. Za jeden den můţe čáp 
ulovit aţ 44 hrabošů. Tento pták má tedy velký význam i pro zemědělství. Ţijí většinou v páru, který si je věrný celý ţivot.  
Na rozmezí léta a podzimu naši čápi odlétají na jih. Čápi z východní Evropy se přidávají k západnímu proudu vedoucímu přes 
Pyrenejský poloostrov a Saharu do střední Afriky, na východě čápi létají přes Balkánský poloostrov a Malou Asii do střední Afriky, kde 
se oba proudy setkávají a letí do nejjiţnější části Afriky do oblasti Jihoafrické republiky. Při této cestě jsou schopni urazit denně 100-
300 km. 

 

číslo Zkrácený název strany hlasy 

4 Občanská demokratická strana 33 

21 Komunistická str.Čech a Moravy 32 

33 Česká strana sociálně demokratická 27 

2 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lidová 11 

6 Volte Pr.Blok-www.cibulka.net 6 

14 SDŢ-Strana důstojného ţivota 6 

31 Dělnická strana 6 

3 Věci veřejné 4 

9 Evropská demokratická strana 4 

24 SNK Evropští demokraté 4 

5 Suverenita 3 

22 "STAR.A NEZ.-VAŠE ALTERNATIVA" 3 

26 Strana zelených 3 

29 "Strana soukromníků ČR" 3 

11 Demokratická Strana Zelených 2 

1 Libertas.cz 1 

10 Strana svobodných demokratů 1 

18 Liberálové.CZ 1 

20 Nejen has. a ţivn. s učiteli do Evropy 1 

Ordinační hodiny dětské lékařky od 20.5.2009  

Od 20. května je změna ordinačních hodin praktické lékařky 
MUDr. Jarmily Matějů v naší obci. Z důvodu malého počtu dětí se  
ordinuje kaţdý pátek od 9.15 do 10.30 hod. V ostatní dny budou 
dětští pacienti ošetřeni v její ordinaci v Havlíčkově Brodě. 

Nabídka 

Majitel stavební buňky stojící ve středu obce a označené 
písmeny VHS Jihlava nabízí její prodej. Cena k jednání je 

15 000 Kč. Kontakt: 608 406 009 

 



VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 2009   

Lucie Neubauerová      Filip Ledvinka 
 
Dominik Šidlák 

 
 
 
Dne 25. dubna 2009 se konalo jiţ tradiční vítání nových občánků. 
V roce 2008 se narodilo málo dětí, a tak  jsme tentokrát přivítali 
jen jedno děvče a dva chlapce. Zúčastnili se všichni pozvaní, 
někteří i s rodinnými příslušníky. Po úvodním slově  vystoupily děti 
z mateřské a základní školy. Přednesly krásné básně a předaly 
maminkám kytičku. Poté promluvil k rodičům starosta a popřál jim 
hodně štěstí při výchově nové generace. 
Kaţdá maminka dostala od obce kytici a peněţní dar. Tatínek 
převzal malý dárek pro synka nebo dcerku.  
Všechny jsme vyfotografovali a s jejich souhlasem zveřejňujeme 
fotografie. 
 
 
 
 

OHLÉDNUTÍ ZA ŠKOLNÍM ROKEM 2008/2009 V MATEŘSKÉ ŠKOLE V POHLEDU 
V září 2008 bylo přijato do mateřské školy 19 dětí, z toho 12 děvčat a 7 chlapců ve věku od 3 do 6 let. Některé nastoupily hned od září 
a ostatní během roku.  
Tou dobou, jako jiţ po několik předchozích let, jsme jezdili na plavecký výcvik v Havlíčkově Brodě, a to s 15 dětmi.  
Mateřská škola pracovala podle rámcově vzdělávacího programu, letos s názvem „Rok s barevnými kytičkami“. Celý program byl pojat 
tak, aby se děti rozvíjely dle svých moţností a ke kaţdému dítěti byl zajištěn individuální přístup. Do tohoto programu také patří 
nadstandardní aktivity mateřské školy, kterých po celý rok nebylo málo. 
 V říjnu děti zhlédly představení Michala Nesvadby,  známého umělce  z Kouzelné školky. Do konce roku následovalo ještě několik 
pohádek mezi, kterými nemohla chybět pohádka Divadýlka Mrak a ještě několik dalších. Mateřskou školu navštívilo také loutkové 
divadlo. Děti měly moţnost si loutky půjčit, pohrát si s nimi a zahrát si pohádku. 
Zmiňovat prosincové akce asi není nutné, protoţe kaţdý, kdo chodí na „Rozsvícení vánočního stromu“ v obci ví, ţe hlavními 
účinkujícími jsou děti z mateřské školy. I kdyţ na ty starší, také nemohu zapomenout. S tím souvisí i „Putování za Betlémskou 
hvězdou.“ 
Děti z mateřské školy chodí jiţ pravidelně potěšit naše seniory na jejich Mikulášskou besídku, ale i přivítat nové občánky do naší obce 
a vlastně i mezi sebe. A za to si děti zaslouţí odměnu a ne ledajakou. O tu se nám postaral pan Hořák ze záchranné stanice, který 
nám v dubnu do mateřské školy přivezl ukázat exotická zvířata. Ukázal nám třeba chameleóna, agamu a leguána a zároveň si 
popovídal s dětmi o tom, jak se mají ke zvířatům chovat. Kdo chtěl, mohl si zvířata pohladit, podrţet, a ţe se děti nebojí, jsme se 
přesvědčili všichni.  
Během školního roku nás několikrát navštívili kamarádi z mateřské školy ve Stříbrných Horách, a tak jsme jim v květnu tuto návštěvu 
oplatili. Při tom nám přijela udělat radost Školička kouzel. V květnu jsme se s dětmi účastnili výtvarné výstavy, která doprovázela  
divadelní přehlídku „Dospělí dětem“ v Havlíčkově Brodě. Součástí školního programu byl i cvičný poţární poplach. 
Školní rok se pomalu, ale jistě chýlí ke konci a takovou krásnou pomyslnou tečkou bude školní výlet do Ţirovnice. 
 K několika změnám došlo ve školce i po stránce technické. V září všechny děti čekaly vymalované místnosti školky a nové stoly se 
ţidličkami ve třídě, coţ jim udělalo radost. K novému patřilo téţ dováţení stravy z České Bělé. V říjnu vypověděl letitou sluţbu bojler 
v umývárně a byl nahrazen novým za 6255,-Kč. Další akcí na opravách mateřské školy byla oprava střešních sněhových zachytávačů, 
protikorozní nátěr a následný nátěr střechy mateřské školy, oprava a nátěr okapů, montáţ větracího komínku, oprava střechy na 
zahradním domku poloţením nové krytiny a nátěr okapů na zahradním domku v celkové ceně 66 904,-Kč. Nový vzhled dostaly i naše 
staré lavičky, za coţ děkuji rodičům. Poslední plánovanou opravou bude oprava sociálního zařízení v mateřské škole ( WC + 
koupelna). Tato akce je naplánovaná na červenec. S tím souvisí omezení provozu o prázdninách. Školka bude otevřena pouze od 
7.7.2009 do 17.7.2009. 

Leona Štrálová, ředitelka MŠ 



CO NOVÉHO V NAŠÍ MALEBNÉ VESNIČCE SIMTANY? 
Velice bychom chtěli touto cestou poděkovat Obecnímu úřadu v 
Pohledu za zakoupení houpačky a jednoho "péráku" pro děti. Se 
zabudováním jsme si uţ poradili sami. Jednu sobotu jsme si dali 
dostaveníčko na návsi a pak uţ to šlo "ráz na ráz". Děti jsou 
nadmíru spokojené. Nyní jsme se rozhodli pro další úpravu návsi. 
Snaţíme se zhotovit pergolu nad lavičkami pro příjemnější chvilky 
strávené s dětmi na vsi. Jelikoţ jsme malá víska, tak se kaţdý 
snaţí o pravidelnou údrţbu zeleně před svým pozemkem. 
Květinové přebytky z našich zahrádek vysazujeme u břehu 
potoka, u laviček a v okolí kapličky. Střed vsi také vylepšilo 
obnovené volejbalové hřiště, které vyuţíváme i k jiným sportům. 
Děti plně vyuţívají i malování na dvě školní tabule, které jsme 
získali z bývalé ZŠ. Poněvadţ se v Simtanech rodí nové dětičky a 
také sem dojíţdí děti na chalupy a vnoučata k prarodičům, 
nemáme strach, ţe by naše vylepšení zůstalo nevyuţito. V 
nejbliţší době nás čeká vysečení trávy v potoku. Pak uţ nám 
zbývá jen si udělat oddech. Jsme však vcelku vynalézaví, a tak si 
nějakou tu práci opět vymyslíme. Ještě jednou díky za pomoc 
obecnímu zastupitelstvu. 

Maminy ze Simtan 

JARO U HASIČŮ 
Uţ v únoru se Soptíci začali pilně připravovat na jarní kolo 
soutěţe. V letošní sezóně nás reprezentovala dvě druţstva 
v kategorii mladších (tzn. do 11 let) – druţstvo A sloţené ze 
starších dětí a druţstvo B, coţ jsou prvňáčci z bývalé přípravky. 
V pátek 8. května se obě druţstva zúčastnila soutěţe 
v Rozsochatci, kde bojovali v konkurenci 9 týmů. Soutěţilo se ve 
třech disciplínách, a to štafeta dvojic, štafeta 4 x 60 m a poţární 
útok. Do hodnocení se započítává i výsledek z podzimního kola, 
které Soptíci vyhráli. 
Druţstvo A se po sečtení všech výsledků umístilo na krásném 2. 
místě a tím si zajistilo postup do okresního kola. Druţstvo B 
skončilo na 7. místě, coţ je velký úspěch, protoţe to bylo jediné 
druţstvo sloţené jenom z prvňáků. 
Okresní kolo se konalo v sobotu 23. května. Ve velké konkurenci 
obsadilo nádherné 2. místo. V kategorii mladších se uţ do dalších 
vyšších kol nepostupuje, takţe děti perfektně zúročily, co se 
během jara stihly naučit. Kromě medailí a dalších cen jim bylo 
odměnou i krásné přivítání od organizátorů a účastníků dětského 
dne. Jejich návrat domů se podobal návratu olympijských vítězů. 
„Nemohli bychom být tak úspěšní bez obrovské podpory výboru 
SDH a obecního úřadu, rodičů a dalších našich příznivců. Všem 
děkujeme za pomoc. Dále děkujeme panu Sobotkovi za pomoc 
s úpravou hadic a panu Novotnému za zajištění vody na nácvik 
útok,“ Dodává k výsledkům soutěţe Aneta Farková, která spolu 
s Jiřím Teclem druţstvo Soptíků vede. 
Soutěţe se samozřejmě zúčastnili i dospělí. V uplakaném 
sobotním odpoledni 16. května odjeli soutěţit do České Jablonné. 
Dospělí soutěţí ve dvou disciplínách – poţární útok a běh 
jednotlivců na 100 m s překáţkami. Druţstvo ţen, posílené o 
nové členky, se umístilo na 2. místě a bude se snaţit dosáhnout 
podobného výsledku i na okresním kole, které bude 20. června 
v Havlíčkově Brodě. Druţstvo muţů bohuţel nebylo posíleno o 
ţádné nové členy, naopak bylo oslabeno a soutěţilo pouze v 6 
(oproti běţným 7). Muţi v tomto oslabení obsadili 12. místo, které 
ale rozhodně nebylo poslední . 
 

NAD TATROU SA BLÝSKÁ 
Sbor dobrovolných hasičů uspořádal o prvním červnovém 
víkendu zájezd za památkami a přírodou západního a středního 
Slovenska. Zájezd byl určen pro všechny členy a občany, kteří 
pomohli při výstavbě nové hasičárny. O záţitcích nám napsala 
jedna z účastnic: 
Vyrazili jsme v pátek brzo ráno a první zastávkou (kromě 
občerstvovacích a vyprazdňovacích) byla vesnička Čičmany. V 
Čičmanech je komplex roubenek zdobených ornamenty 
malovanými vápnem. Odtud jsme pokračovali na zámek Bojnice, 
v jehoţ prostorech se natáčela pohádka Šíleně smutná princezna. 
Poslední zastávkou byl Svatý Kříţ s celodřevěným kostelem, 
který patří k největším dřevěným kostelům v Evropě a najednou 
se do něj vejde 6 tisíc lidí. Ubytování jsme měli zajištěno v hotelu 

Rysy v Tatranské Štrbě. Sluníčko a krásně viditelné vrcholky hor 
nás po večeři ještě vylákaly na výlet zubačkou na Štrbské Pleso 
(pozn. zubačka je ţeleznice s ozubeným kolem uzpůsobená pro 
jízdu do kopce a z kopce). Po posezení v hotelové restauraci 
jsme se vydali do pokojů „uţít si“ první podtatranskou noc. 
V sobotu ráno, po snídani s netrpělivými hladovými Němci kolem 
stolů,  sme se vydali směrem na jih do oblasti Roţňavy. Navštívili 
jsme zámeček Betliar, hrad Krásná Horka a téměř na maďarských 
hranicích jeskyni Domica. V jeskyni jsme si mimo jiné prohlédli 
místa, kde se natáčela pohádka Sůl nad zlato a projeli jsme se na 
loďkách po podzemní části říčky Styx. Při plavbě si pánové 
otestovali věrnost svých manţelek a přítelkyň, protoţe na nevěrné 
ţeny prý spadne krápník, který jako gilotina visí nad říčkou. O 
nevěrných manţelech však pověst nic neříká… Sobotní počasí 
nám nepřálo, sluníčko se za celý den ani neukázalo, o výhledech 
na panoramata hor ani nemluvě. Proto se po večeři ţádný další 
výlet nekonal. Místo toho jsme ale zaţili pravou tatranskou 
bouřku. 
V neděli uţ nás ale zase budilo sluníčko, a tak jsme s chutí 
vstávali a těšili se na program třetího dne. Čekala nás plavba na 
pltích a koupání v termálech. Ráno jsme z hotelu vyrazili směrem 
na sever, do Červeného Kláštora, coţ je výchozí místo pro plavbu 
na pltích po hraniční řece Dunajec. Během desetikilometrové 
plavby jsme se kochali přírodou na slovenské i polské straně. Při 
plavbě jsme naštěstí plavky nepotřebovali, tak jsme si je rádi 
oblékli v termálním koupališti v Popradu. V teplé vodě s 
masáţními vířivkami a na toboganech jsme si příjemně protáhli 
tělo před cestou domů. Neplavci se vydali na prohlídku Popradu a 
jeho nákupního centra. Z Popradu jsme vyjíţděli v podvečerních 
hodinách na večeři do salaše Krajinka u Ruţomberoku. V 
krásném areálu jsme povečeřeli a nakoupili sýry z ovčí farmy. 
Do konce zájezdu nám zbývala uţ jenom pětihodinová cesta 
autobusem do Pohledu, kterou ale, většina účastníků zájezdu 
prospala. 
Věříme, ţe všichni byli spokojeni a ţe se jim perfektně 
zorganizovaný zájezd líbil. Fotografie z výletu najdete na webu 
obce pod odkazem Spolky a kluby/Sbor dobrovolných hasičů. 
 

TJ SOKOL 
Fotbaloví veteráni TJ Sokol uspořádali v sobotu 16. května pro 

své rodiny a příznivce posezení spojené s opékáním selátka a 
tekutým občerstvením. Sportovní aktivity představovala moţnost 
střelby ze vzduchovky, hry s lany a soutěţ v kopech z penalty na 
plastovou láhev zavěšenou v levém horním rohu branky. O 
zábavu tím bylo postaráno, neboť více neţ dvacet střelců se 
marně snaţilo během povolených pěti pokusů terč sestřelit. 
Jediným vítězem se stal Milan Klement, který tak získal prémii 
200 Kč. 

ZHODNOCENÍ SEZÓNY 
Ţáci – Na jaře předvedli výborné výkony, za něţ zaslouţí 

pochvalu. Vyhrávali jeden zápas za druhým. Prohráli jen zápas o 
první místo s Velkou Losenicí a to nejtěsnějším rozdílem 0:1. 
Celkové 2. místo v tabulce je jasnou vizitkou kvality práce trenérů 
J. Macháčka a K. Sobotky. Za to jim patří velký dík. 
Dorost – Výkony našeho dorostu odpovídají postavení v tabulce. 

Jak se říká - „zlatý střed“. Konečné 6. místo je solidní, neboť 
chlapci některá utkání odehráli za pomoci ţáků. Ti museli při 
neúčasti některých nespolehlivých starších kolegů sehrát dva 
zápasy za sebou. Někteří dorostenci přechází do kategorie muţů 
a je jen na nich, zda se budou dál ve fotbale angaţovat, zda 
budou ochotni udělat pro svou kondici něco navíc a poperou se o 
místo v „A“ nebo „B“ muţstvu dospělých.  
Muţi „B“ – Převáděli střídané výkony. Vše se odvíjí od toho, zda 

pomohou hráči z „A“ týmu nebo dorostu. Přesto se hráči dokázali 
dát dohromady a svítá na lepší sezonu. 
Muţi „A“ – Hráči se právem perou o postup do 1.A třídy. Na jaře 

na domácím hřišti jednou remizovali a to hned v 1. zápase s 
lídrem soutěţe Pelhřimovem „B“. Ostatní domácí zápasy skončily 
výhrou. Sezona končí 21. 6. zápasem v Kostelci u Jihlavy. 
TJ Sokol Pohled děkuje svým příznivcům za podporu a těší se na 
setkání při další sezoně 
 



 

O NEJSVĚTĚJŠÍ ANNĚ, MATCE MARIE A MANŢELCE JOACHYMOVÉ 
Pohledská pouť se slaví 26. července na svátek Anny. Příběh o svaté Anně je zajímavý i tím, ţe postrádá u světců obvyklou 
mučednickou smrt.  
Svatá Anna a svatý Jáchym byli údajní rodiče Panny Marie a tedy prarodiče Jeţíše Krista. V kanonických evangeliích, která tvoří Nový 
zákon o nich zmínky nejsou. Jejich jména jsou uvedena v apokryfním evangeliu svatého Jakuba. Jméno Jáchym se vykládá jako 
„příprava na Pána“ a jméno Anny jako „milostná, laskavá“. 
Podle svatého Jakuba byli manţelé zřejmě dosti prosperující pastýři, kteří výtěţek svého hospodářství spravedlivě dělili mezi 
jeruzalémský chrám, pomoc chudým a vlastní potřeby. Problémem bylo to, ţe neměli děti. Neplodnost u Ţidů byla povaţována za 
výraz nepřízně Boţí a chrámoví kněţí dokonce jednoho dne z toho důvodu odmítli přijmout oběti, které manţelé chrámu přinesli. 
Hluboce poníţený Jáchym proto odešel do pouště, kde se čtyřicet dní postil a modlil k Bohu. Po čtyřiceti dnech se mu zjevil anděl a 
oznámil mu, ţe jeho modlitby byly vyslyšeny, a přislíbil jim narození dítěte. 
Skutečně se jim přes vysoký věk narodila dcera, které dali jméno Marie. Otec zemřel krátce po jejím narození a Marie byla ve třech 
letech předána do výchovy správě jeruzalémského chrámu. Svatá Anna se údajně doţila vysokého věku. 
Svatá Anna byla široce uctívána v lidových vrstvách i bez oficielního poţehnání církve. Doloţen je aţ dopis papeţe Urbana VI. z roku 
1378, kdy povoluje Anglii uctívání sv. Anny jako světice. Anenská tradice dosáhla vrcholu v 15. a 16. století, kdyţ papeţ Sixtus IV. 
přijal Annu roku 1481 do římského kalendáře a jeden z jeho pozdějších nástupců Řehoř XIII. ustanovil v roce 1584 její slavnost na 26. 
července. O šíření úcty ke sv. Anně se zaslouţili zejména církevní řeholníci – kapucíni, karmelitáni, benediktini a augustiniánští 
kanovníci   
Ve východních křesťanských tradicích byzantského ritu lze uctívání sv. Anny prokázat uţ v 6. století, kdy dal císař Justinián na její 
počest vystavět chrám. Křesťanská ikonografie zpodobňuje Annu jako důstojnou matronu v dlouhém přepásaném šatu, s hlavou 
zahalenou závojem. Někdy drţí v ruce knihu, poukazující na starozákonní zaslíbení Mesiáše, občas lilii jako odkaz na své 
neposkvrněné dítě. Nejčastější vypodobnění jsou ale spolu s Pannou Marií. V umění vznikl zvláštní ikonografický typ „sv. Anna 
samotřetí“ s Pannou Marií a Jeţíškem.   
Svatá Anna je patronkou: Florencie, Innsbrucku, Neapole, Bretaně, matek a manţelství, ţen v domácnosti, sluţebných, vdov, chudých, 
dělníků, horníků, tkalců, krejčích, punčochářů, krajkářů, sluhů, mlynářů, kramářů, lodníků a truhlářů. 
 
  

 

   BENEFIČNÍ KONCERT   

na opravu barokních varhan 

 

Kostel sv. Ondřeje se rozezní tóny hudby 

J. S.  Bacha, J Haydna, C. Franeka, G. Bizeta, 

Ch. Gounoda a dalších 

dne 25. července 2009 v 16. hodin 

 

Program 

Úvodní slovo - Jan Novotný 
Hoboj - Adéla Hylišová, laureátka mnoha soutěží, 

působí v Rakousku  

Renesanční loutna - Jindřich Macek, ředitel ZUŠ 

v Havl. Brodě 

Lesní roh  - Pavel Jirásek, člen orchestru 

Národního divadla  

Lesní roh - Jaroslav Musil, člen orchestru 

Národního divadla 

Dramatický soprán - Marie Petrová   

Varhany, klavír -  František Petr  

 

 
 

Kostel sv. Ondřeje v Pohledu je rozměrná jednolodní stavba, 

postavená částečně v gotickém slohu, která vyniká nádhernou 

akustikou. Interiér má bohatou barokní výzdobu. Na kůru, 

který je na tehdejší dobu neobvykle prostorný, jsou postaveny 

varhany. Dle farní kroniky se tak stalo v roce 1752 za abatyše 

Kandidy Marešové. Po roce 1927, za faráře Augustina Krpálka, 

byly přestavěny firmou Melzer, ale zásah se ukázal být nepříliš 

vhodný. Od roku 1955 už byl nástroj neschopen hry. Teprve 

v roce 1996 varhanář Jan Karel Sázava nástroj poněkud 

zprovoznil. Bohužel je nutné konstatovat, že skříně a některé 

části nástroje jsou napadeny červotočem. 

První benefiční koncert v době anenské pouti zorganizoval 

František Petr v roce 1997. František Petr je absolventem 

varhanní hry na konzervatoři v Praze, laureát národních 

soutěží. Věnuje se převážně hře na varhany v sólových 

recitálech. Často je žádán jako pohotový klavírní doprovazeč. 

Vystupoval v televizi Prima i v rozhlasu. Koncertuje v Praze. 

Je žákem LŠU v Havlíčkově Brodě, kde po absolutoriu 

konzervatoře působil několik let jako učitel a korepetitor. 

Spolupracoval s pěveckými sbory a byl varhaníkem městské 

obřadní síně. František Petr již jako malý chlapec hrával na 

bohoslužbách v Pohledu a jako místní patriot má přirozeně 

zájem, aby varhany v pohledském kostele (jedny z největších 

v regionu) zůstaly do budoucna zachovány. 

Čas poutí je vnímán pozitivně, i když někteří by je možná 

raději vyřadili z ročního běhu. Naštěstí neexistuje alergie na 

dobrou hudbu, ta je ve svém dopadu ryze pozitivní. A tak, ať už 

je váš postoj k fenoménům poutí jakýkoliv, vypravte se za 

dobrou hudbou a nechte se zasáhnout pestrou směsicí 

harmonií a melodických arabesek. 

 

 

 
KLUB DŮCHODCŮ 
Letos v únoru uplynulo 12 let od jeho zaloţení. Senioři se scházejí pravidelně vţdy první středu v měsíci mimo července a srpna, kdy 
mají také prázdniny. Program schůzek je velmi pestrý. Oblíbené je třeba vyprávění cestovatelů o záţitcích z různých míst naší planety 
spojené s promítáním video nebo DVD snímků. Například z Cejlonu, Thajska, Kamčatky, Islandu, Arménie nebo Gruzie. Dále jsou to 
přednášky se zdravotní tematikou, besedy nad kronikou a Mikulášské, kterou nám zpestřují děti z mateřské školky. Pravidelné jsou i 
dva zájezdy ročně na zajímavá místa naší vlasti. Neschází ani návštěva divadla. V rámci svých moţností a fyzických sil pomáhají 
důchodci při úklidu veřejného prostranství v obci. Počet členů se pohybuje mezi 35-40 a převáţně to jsou ţeny. Finančně je činnost 
zajišťována z členských příspěvků a dotace obce. 
Za období 1997 - 2008 se jiţ uskutečnilo 137 společných akcí, z toho 21 zájezdů a 9 brigád. Na letošním prvním zájezdu 4. června 
zamířili senioři do skanzenu v Přerově nad Labem a na zámek v Brandýse nad Labem. 

http://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Urban_VI.&action=edit&redlink=1
http://cs.wikipedia.org/wiki/1378
http://cs.wikipedia.org/wiki/15._stolet%C3%AD
http://cs.wikipedia.org/wiki/16._stolet%C3%AD
http://cs.wikipedia.org/wiki/Sixtus_IV.
http://cs.wikipedia.org/wiki/%C5%98eho%C5%99_XIII.
http://cs.wikipedia.org/wiki/1584
http://cs.wikipedia.org/wiki/26._%C4%8Dervenec
http://cs.wikipedia.org/wiki/26._%C4%8Dervenec
http://cs.wikipedia.org/wiki/Kapuc%C3%ADni
http://cs.wikipedia.org/wiki/Karmelit%C3%A1ni
http://cs.wikipedia.org/wiki/%C5%98%C3%A1d_svat%C3%A9ho_Benedikta
http://cs.wikipedia.org/wiki/Augustini%C3%A1ni


ZÁMEK NEBO RUINA? 
Trocha útěchy pro začátek – pohledský zámek býval po většinu své více neţ 740leté existence spíše ruinou, čili jeho současný stav 
nás nemusí nijak děsit. Doba jeho výstavnosti a lesku nastoupila pouze dvakrát, po dlouhých dobách chátrání.  Proto nyní, kdy z 
dějinného hlediska opět nastoupila fáze úpadku, můţeme s nadějí hledět k létům nadcházejícím, která dozajista opět přinesou é ru 
obrody a oţivení. Na druhé straně si můţeme připomenout jedno přísloví – Nikdy není tak zle, aby nemohlo být ještě hůř.  
V tomto článku se tedy blíţe podíváme na období rozkvětu a období chátrání pohledského zámku i dřívějšího kláštera, zaloţeného 
roku 1265. První éra přišla poměrně nečekaně, za husitských válek, kdy byl klášter vypálen. Následovala první obnova,  ale hned 
zpočátku třicetileté války v r. 1620 klášter opět vyhořel a za pobytu Švédů na území Koruny České i značně zchátral. Řádové sestry 
sice klášter neopustily, ale nedostatek financí nedovoloval důkladnou opravu zničeného konventu. První rozkvět a především důkladná 
obnova vyhořelého kláštera přichází aţ kolem roku 1690 s energickou abatyší Konstancií Markvartovou. Do té doby ţily jeptišky v 
bídném provizoriu. Jak uvádí nedůvěryhodný historik M. M. Feyfar, měla být tehdy dřevěná, snad hrázděná konstrukce konventu 
nahrazena zděnou. Díky Konstancii bylo také vystavěno nové proboštství, jehoţ výstavba podle návrhu architekta Santiniho byla 
dokončena roku 1714 (jde o dnešní faru). 
Téměř o sto let později byl v r. 1782 klášter připravován k draţbě a byl sepisován majetek i inventář zrušeného konventu. Právě z 
tohoto soupisu se můţeme dozvědět, jak klášter vypadal. Tehdy uţ šlo opět o chátrající ruinu, protoţe od dob abatyše Markvartové k 
ţádnému dalšímu zvelebování budovy nedocházelo. Tento stav věci potvrzuje i odhad nemovitost vyhotovený právě kvůli draţbě. 
(Zajímavé je, ţe odhad prováděl zedník Dvořák a místní tesař Harnod. Podobnost jména s pozdější pohledskou truhlářskou rodinou 
Hanoldů zřejmě není náhodná.) Z odhadu se dozvídáme, ţe vybavení kláštera bylo velmi strohé. Klášter sestával z opatství (prelatura 
z r. 1773, čili budova s bývalými školními dílnami a druţinou), kde se nacházela hovorna, zimní a letní pokoj abatyše a kvelby. Opatství 
spojovalo s konventem (dnešní zámkem) schodiště, v konventu se pak nacházely cely jeptišek, škola, refektář, kuchyň a spiţírna. 
Ústřední část tvořily čtyři větve chodeb kolem rajského dvora (dnes malé nádvoří se studnou).  
Klášter však byl v r 1783 prozatím prodeje ušetřen (odhad Dvořáka a Harnoda tak své věci neposlouţil) a bylo rozhodnuto, ţe bude 
vyuţit jako shromaţdiště pro praţské malostranské karmelitánky a staroměstské dominikánky. Tak se také stalo. Jak uvádějí pánové 
Svoboda a Lancinger

1
: „V té souvislosti bylo při několikerých prohlídkách poukazováno na dlouhodobý nedostatek předchozí údrţby, 

projevující se tu a tam trhlinami na hlavních zdech a opadanou omítkou od zatékající vody“. Byla poţadována rozsáhlá výměna 
šindelové střechy na konventu i kostele, předlaţba chodeb, výměna prkenných podlah a oken, generální oprava záchodů. Šlo tedy o 
úpravu interiérů i střechy, jedinou úpravu kláštera po sto letech, na kterou podle soudobých pramenů bylo pouţito 40 tis. šindelů, 10 tis. 
cihel. Oprava proběhla zjara roku 1784. Shromaţďovací dvůr jeptišek pak fungoval aţ do r. 1792. Ţe však šlo pouze o částečnou 
přestavbu svědčí fakt, ţe v 1786 byl vyhotoven další seznam stavebních úprav, které jsou potřebné ve „shromaţďovacím domě“. Mezi 
nimi byly i přeloţení dlaţby chodeb v přízemí, výstavba prádelny nebo pokrytí zbylých traktů střechy šindelem. Dá se tedy říci, ţe 
prostory byly upraveny pouze tak, aby byly nadále obyvatelné. 

 
Kdyţ karmelitánky r. 1792 odešly zpět do Prahy, byl vytvořen další 
odhad majetku a klášter měl jít znovu do draţby. Draţba z r. 1793 
však byla neúspěšná, klášter byl pouze pronajat jihlavskému 
továrníkovi Jostovi, který z části vytvořil soukenickou manufakturu. Dle 
M. M. Feyfara však „vyřezával i trámy z krovu na palivo a jeho nájem 
brzo skončil.“  
V opakované draţbě z 5. 2. 1807 pak klášter i celé pohledské panství 
získal hrabě Josef z Unwerthu. Z toho, co jsme si řekli, i z předávacího 
inventáře je zřejmé, ţe hrabě získal spíše středověkou polorozpadlou 
tvrz. Kromě kamen v celách, dveří a oken s mříţemi se v konventu nic 
nenacházelo. Z druhé strany to svědčí o nenáročnosti a skromnosti 
zdejších jeptišek. Inventář uvádí pouze kuchyň s velkým ohništěm a 
dvěma kamennými vodními nádrţemi, vestavěnou skříň, kurník pro 
drůbeţ a místo rajské zahrady uprostřed konventu kříţovou zahrádku 
s několika stromy a pumpou.  
O tom, jak si s obnovou a zušlechtěním bývalého kláštera poradil nebo 
spíše neporadil Josef z Unwerthu svědčí další předávací protokol, 
který dokládá, jak zámek vypadal v roce 1822, po patnácti letech ve 
vlastnictví Unwerthů. V tom roce bylo totiţ vedeno pozůstalostní řízení 
a panství bezdětného Josefa zdědil r. 1824 jeho nezletilý synovec 
Evţen hrabě Silva-Tarouca.  
S popisem tehdejšího „zámku“ začneme u brány se zděným 
nástavcem, „na jehoţ jedné straně je namalován hraběcí 
unwerthovský a astfeldský znak, na druhé straně jsou umístěny 
sluneční hodiny“. Tato brána dnes neexistuje, zdá se, ţe se nacházela 
v místech dnešního prvního nádvoří a byla rovnoběţná s východním 
traktem zámku. „Touto bránou se přijde do druhého 6 sáhů 3 stopy 
(12,35 m) dlouhého a 7 sáhů 4 stopy (14,70 m) širokého nádvoří, ve 
kterém se vlevo nachází trámy a prkny obedněné hnojiště a na něm z 
prken bedněný záchod, na pravé straně 2 sáhy 2 stopy (4,6 m) vysoká 
zeď a v jejím středu v kamenném ostění staré dveře bez zámku, 
kterými se přijde na malý dvorek, ve kterém jsou v šesti oddílech 
kurníky a prasečí chlívky. Přiléhají k hlavní zdi a jsou opatřeny 
obyčejnými dřevěnými dveřmi. Tyto chlívky stejně jako vše dosud 
zmíněné byly shledány v dobrém stavu.“ (str. 9) Po levé straně tohoto 

nádvoří se nacházela konírna, naproti vstupní bráně pak nám dobře známá vrata, kterými se vcházelo do zámku. Popis dále uvádí 
kuchyni s prádelním kotlem (na 56 l) a povidlovým kotlem (na 35 l) a spiţírnou. Ve vnitřním nádvoří se nacházely vozovny a dřevník (S 
a V strana) a chodby do přízemních místností (J a Z strana). Uprostřed dvora stála pumpa a holubník. Popis pokojů v přízemí se 
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omezuje na toto: „Pokoj N má dvě špatná chatrná okna, je bez topení a má špatnou prkennou podlahu. Pokoj O má jedno špatné okno, 
chatrnou cihelnou dlaţbu a stará zelená kamna. Pokoj P má dvě špatná okna, velmi opotřebovanou prkennou podlahu, je bez  
topení...“ atd., čili obraz bídy a utrpení, pouze  poslední místnost východního křídla (dnešní zasedací místnost) nese název divadelní 
pokoj. První patro zámku na tom nebylo o nic lépe. Pokoje byly povětšinou vybaveny dvojitými okny s tabulkovými skly (zachova lo se 
např. půlkruhové vnitřní okno u dnešní tělocvičny) a okenicemi, byly vymalovány, měly původní prkennou podlahu (ještě klášterní) a 
buď  jedna kamna v pokoji či ţádná, nebo jedna pro dva pokoje. Kuchyň i záchody se nacházely v prvním patře v západním křídle  (za 
bývalou ředitelnou). Jak je vidět, hrabě z Unwerthu tedy provedl pouze nezbytné úpravy (vybourání několika příček mezi původními 
klášterními celami, nebo naopak přepaţení chodeb), aby zajistil obyvatelnost v kamenné studené budově. Jak se vyjadřují pánové 
Svoboda a Lancinger, byl to nade vši pochybnost teprve další majitel Evţen hrabě Silva-Tarouca, kdo provedl klasicistní přestavbu 
konventu na zámek. Zámek vlastnil od r. 1824 – 1864.  Bohuţel, o vzhledu zámku si můţeme udělat představu aţ spolu se spisem z r. 
1888, neboť dřívější odhad (a tím pádem i popis zámku) vyhotovený kvůli prodeji v r. 1864 se nedochoval (V tomto roce Evţen 
prodává pohledský zámek Clotildě hraběnce Clam-Gallasové, která ho spojila se svým panstvím Polná). V soupisu z r. 1888 je uváděn 
četný nábytek a jiné luxusní předměty, „názvy místností ukazují na zabydlenost zámku a jeho uţívání panstvem“  
V odhadu se uvádí, ţe v prvním patře se nacházela knihovna, malá jídelna, jídelna (nyní tělocvična; to, jak vypadala jste se mohl i 
podívat v dubnových Fotovzpomínkách), balkónový salón, loţnice Její Excelence, loţnice pro hosty, šatna, lázeň, toaletní poko j, 
kávová kuchyně, pokoje pro sluţebnictvo, přípravna, sklad prádla, v přízemí pak byt klíčnice, divadlo, postrojová komora, poko je pro 
hosty i sluţebnictvo, pokoj domovníka, sklady, záchody, ţehlírna, pokoj podomků, slouţících a kočích, vozovna, sklad krmiva, konírna, 
prádelna. Zámecká kuchyně, pokoj kuchaře a komorníka se pak za Clotildy Clam-Gallasové nacházely v bývalé správní budově 
kláštera (tam, kde dříve bydlela abatyše). Jak je vidět, zámek byl skutečně honosným sídlem, o čemţ svědčí i obrovské mnoţství 
předmětů, které byly po r. 1948 po jeho zestátnění ze zámku vyváţeny a draţeny. Ale o tom snad někdy příště.  
 
 
 

O KAČENČINĚ BUKU 
Ten legendární buk rostl na kopci zvaném Kněţí vrch, na kraji lesa, který se táhne od tzv. Partykovy 
chaty směrem k Simtanům. Ještě před šedesáti lety byl statným stromem – okrasou lesa. Postupně 
se však jeho čas naplnil a strom chřadnul. Později pak jeho padlý kmen dlouho tlel na zemi. Byl plný 
vyřezaných monogramů milenců. Bývala pod ním lavička neboť toto místo s krásnou vyhlídkou na 
Simtany a široké okolí přímo vyzývalo k posezení. A proč se mu říkalo Kačenčin?  
 

a dávných dob sídlil na lipnickém hradě znamenitý, široko daleko vážený pán. Měl dceru, 

velmi krásnou, která se jmenovala Kateřina, lidově Kačenka. Po této dívce zatoužil nejen 

rytíř z hradu Ronova, ale také vladyka z tvrze Hadrburku. To již stál pohledský klášter, 

který proslul uměnímilovností řádových sester, takže mnohé vynikající rodiny z okolí dávaly tam 

svoje dcery na vzdělávání. Tak i lipnický pán svou dceru tam zavezl. Jelikož cesta do Pohledu 

vedla kolem hadrburské tvrze, často se tam stavoval a po úmluvě s tamním vladykou souhlasil 

s tím, aby se ucházel o jeho dceru. Čeho se však oba nenadáli, děvče řeklo ne! 

Když hadrburský vladyka slyšel tuto smutnou novinu, jal se pátrati po příčině svého odmítnutí 

Jednoho večera s kuší na pleci a s tesákem po boku bloudil hvozdem a při opatrném plížení, 

varuje se praskotu větví, došel až na Kněží vrch. Pojednou se zarazil, neb pod věkovitým bukem 

zahlédl, již v přítmí, dvojici a slyšel šepot. Ano, poznal ji, nemýlil se, je to ona, Kačenka. Jak je to 

možné, kde je přísný klášterní řád? Ovšem regent kláštera byl také jen člověk a ronovský rytíř byl štědrý pán. 

Teď tam stáli pod bukem a šeptali si v objetí. Po chvilce, když byl již čas k rozchodu a dvojice odstoupila od buku, neudržel se 

vladyka z Hadrburku a ve své slepé bolesti chtěl střelou ukončit svou lásku ke Kačence. Slabý šramot a svist šípu však varoval 

dvojici a rytíř strhnul a ukryl dívku za mohutný kmen buku. Dutý náraz označil úder. Mladík přiskočil, vztáhl ruku tam, kde 

zasténal peň a do ruky mu klesla přeražená snítka a z jeho rány z rozštípené kůry ronovecký rytíř vytrhl šíp. Prvním jeho hnutím 

bylo dobýti meč z pochvice a vrhnouti se směrem, odkud přiletěla střela. Ale pak zvítězila rozvaha. Uvědomil si marnost toho, 

aby pátral v onom temnu, v místech, kde každý kmen mohl býti záludnou nástrahou. A pak, musel dívku dovésti bez nehody do 

kláštera. Onu haluz, kterou srazil šíp, dívka políbila, a na potvrzení vzájemného slibu věrnosti vetkla ji do přezky mečového 

závěsníku svému rytíři.  

Ovšem hadrburský vladyka o této události nemlčel a lipnický pán hodlal proto dívku odvézti do Prahy. Regent pohledského 

kláštera prozradil ronovskému rytíři, co se děje. Tento sebral čeleď a položil se zálohou u Habrů při cestě, kudy měl projeti 

lipnický průvod. Tady je pak po krátké půtce přemohl, chopil se svého děvčete a odvezl ji na svůj hrad. 

Rozhněvaný otec vtrhl polem proti únosci své dcery a oblehl hrad Ronov. Hrad statně vzdoroval, až zrada přivodila jeho pád, 

obléhatelé vnikli do předhradí a odtud, vrhajíce smolné věnce, hrad zapálili na několika místech. 

Když už chytal věžovitý palác a cimbuří, vyšel ten, jemuž se lipnická slečna pod bukem zasnoubila, a prosil jejího otce, aby mu 

odpustil a za syna jej přijal, avšak marně. Dým se valil již i z podsebití paláce a tu mladí lidé bok po boku vrhli se do hlubiny. 

Rachot řítících se zdí přehlušil i výkřik otcův a trosky navršily mohylu nad těmi, kterým osud odepřel společné štěstí a popřál jim 

jen společný hrob. Hledali je, když požár dohasl, než uprostřed trosek nalezli jen skrovnou bukovou ratolístku, svěží, jakoby 

utrženou včera. Její lístky nabíhaly do ruda a divně svítily tak, jako by kapky krve žhavě na nich lpěly. 

Od té doby z jizvy na buku, který lid nazval Kačenčin, vyrostla nová větev a zmohutněla. Avšak něco zvláštního připravil osud na 

věčnou paměť této události. Listy, které rodí ona větev, do růžova nabíhají, až do krvava a mnohým, kteří je utrhnou, vydrží a 

neschnou. Přinášejí prý štěstí všem, kdož věrně milují a mají v úctě památku těch, které tento buk chránil. 
 

Z 


